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رفع کمبود تخت بیمارستانی 
بوشهر تا افق 1408

بوشهر، هفدمین استان بزرگ کشور از نظر مساحت با بیش 
از يك میلیون و 100هزار نفر جمعیت در حاشیه خلیج فارس 
قرار دارد؛ اســتانی که به پايتخت انرژی شهره شده، بیش از 
۶ درصد اقتصاد کشور در آن شــکل گرفته، سومین اقتصاد 
بزرگ کشور است و رتبه اول درآمد ســرانه را در کشور در 

اختیار دارد.
با وجود همه اين ويژگی ها اما اين اســتان از نظر سرانه های 
درمان در پايین ترين رتبه ها قرار دارد و از میانگین کشوری 

عقب تر است. 
با توجه به همین موضوع، حسن ملکی زاده، رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی بوشــهر در آخرين نشســت خبری خود از 
موافقت مسئولان استانی و وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
 پزشکی درباره ســاخت يك بیمارســتان ۵00 تختخوابی

خبر می دهد.
به گــزارش همشــهری، اين بیمارســتان کــه ترکیبی از 
بیمارســتان عمومی و تخصصــی خواهد بود، قرار اســت 
به عنوان يکی از مصوبه های ســفر آينده رئیس جمهوری به 

بوشهر مطرح شود.

سرانه، پایین تر از کشور
بوشهر يك استان اســتراتژيك اســت که با وجود صنايع 
و پتروشــیمی ها، 700کیلومتــر مرز آبی، نیــروگاه اتمی، 
سیستم های دفاعی و حضور نیروهای مسلح، نیاز به سرانه 

درمانی ويژه دارد.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشــکی بوشهر اين موضوع را 
يادآور می شود و به همشهری می گويد: بوشهر نه تنها سرانه 
ويژه برای تخت های بیمارستانی و شاخص های درمان ندارد، 

بلکه از سرانه متوسط کشوری نیز پايین تر است.
احمد يزدان پناه  ســرانه تخت بیمارســتانی بوشــهر را در 
مجموعه دانشــگاه علوم پزشــکی 1.1 و به همراه ســرانه 
غیردانشگاهی 1.4 اعلام می کند و می افزايد:  اين سرانه بايد 
در افق1408 به میانگین کشوری برسد. چشم انداز تعريف 

شده میانگین کشوری در اين افق2.1 است.
به گفته وی، هدف وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
رساندن سرانه تخت بیمارســتانی استان های کمتر توسعه 

يافته تا افق1408 به میانگین کشوری است.

ارائه خدمات تخصصی 
معاون درمان دانشــگاه علوم پزشکی بوشــهر با بیان اينکه 
اين استان برای رسیدن به چشــم انداز سال1408 حداقل 
1400تخت بیمارســتانی جديد نیاز دارد، توضیح می دهد: 
بیمارستان ۵00تختخوابی مطرح شده از زبان رئیس  دانشگاه 
علوم پزشکی نه تنها می تواند بخشی از اين نیاز را تامین کند، 
بلکه از آنجايی که در استان بخش های فوق تخصصی مجزا 
در بیمارستان آموزشــی- درمانی نداريم، اين کمبود را هم 

می تواند جبران کند.
به گفته يزدان پناه، برای ارتقا و تکمیل چرخه درمان در استان 
بايد همه رشته ها و فوق تخصص ها را به صورت مجزا ايجاد کرد 
اينکه بخش تخصصی و فوق تخصصی در بیمارستان جامع 

۵00تختخوابی ايجاد خواهد شد.
همچنین مرکز بیماران خاص با ۳0درصد پیشرفت فیزيکی، 
بیمارستان 180تختخوابی امام علی)ع( با 2۵درصد پیشرفت 
فیزيکی، تکمیل دانشکده پزشکی و دندانپزشکی بوشهر و 
بیمارستان 180تختخوابی 17شــهريور برازجان بخشی از 
پروژه های شاخص و بنیادين حوزه سلامت بوشهر هستند 
که می توانند تعداد تخت ها و زيرساخت های درمانی استان 

را ارتقا دهند.
بیمارستان 180تختخوابی 17شــهريور برازجان نیز قرار 
اســت به عنوان يکی پروژه های ســفر دوم رئیس جمهوری 

مطرح شود.

کمبود پرستار و تجهیزات
بخشی از کمبودهای استان بوشهر در بخش سرانه های درمان 
مربوط به سرانه  پرســتار و تجهیزات است که معاون درمان 
دانشگاه علوم پزشکی بوشــهر اظهار امیدواری می کند اين 
کمبودها با نگاه ويژه وزارت بهداشت ، درمان و علوم پزشکی 

و معاونت درمان تا يك سال آينده رفع شود.
يزدان پناه تأکید می کند اســتان هايی مانند بوشــهر که با 
میانگین کشوری فاصله دارند، بايد از سوی دولت مورد توجه 
ويژه باشــند. باوجود اينکه اســتانداردهای جهانی حداقل 
2.۵پرستار به ازای هر تخت در بیمارستان تعیین  شده، اين 

عدد در ايران 1.2 و در استان بوشهر يك است.
رئیس هیأت مديره نظام پرســتاری شهرستان بوشهر سال 
گذشته اعلام کرده بود 1800پرســتار در بیمارستان های 
استان مشغول به کار هســتند و براساس بررسی انجام شده 

بوشهر با کمبود ۵00پرستار روبه روست.

   
تعداد تخت های مصوب بیمارستانی بوشهر 1220تخت است 
که 10۶8تخت آن فعال است و 174تخت مراقبت های ويژه 
نیز در اين استان وجود دارد که به گفته رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی بوشهر، اين تخت ها قرار است متناسب با آمايش و 

ضريب جمعیتی افزايش يابد.
با توجه به همین رويکرد، نقشه جامع سلامت استان بوشهر 
تدوين شده است تا برنامه ها براساس سیاست های تخصصی، 
آمايش جمعیتی و ســرزمینی تدوين شــود. اين نقشه راه 

به صورت 4و 8 ساله طراحی می شود.

عدد خبربوشهردرمان 

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان 
قزویــن گفــت: از خــرداد مــاه امســال 
تا کنــون ۳۴۱ میلیــارد و ۵۱۱ میلیــون 
تومان تسهیلات سرمایه در گردش به 
دامــداران و مرغداران قزویــن پرداخت 
شــده اســت. به گــزارش تســنیم، رضا 
افلاطونــی گفــت: ۵هــزار و 2۴۳فقــره 
پرونده متقاضیان دریافت تســهیلات 
مردمی ســازی یارانه هــا بــه بانک هــا 

معرفی شده  است.

341
میلیارد 

قزوین

مدیر جهادکشــاورزی مسجدسلیمان 
بــا اشــاره بــه آغــاز برداشــت کشــت 
محصولات پاییــزه شهرســتان، گفت: 
تاکنــون ۱۰ هــزار هکتــار از محصــولات 
پاییــزه کشــت شــده و نیمــی از اراضــی 
شهرســتان بــه زیرکشــت محصــولات 
پاییــزه رفته اســت. بــه گزارش ایســنا، 
آبتیــن طاهــری درخصــوص کشــت 
محصولات پاییزه در مسجدسلیمان، 
پاییــزه  افــزود: کشــت محصــولات 
آغــاز  مــاه  آبــان   ۱۷ از   شهرســتان 

شده است. 

10000
هکتار 

خوزستان

خراسان جنوبیعکس خبر

 زندگی در همسایگی
 قلعه بیرجند

محله انقلاب بیرجند در خراسان جنوبی، جذابیت های 
گردشگری و میراث فرهنگی همچون قلعه بیرجند را در دل 
خود جای داده است. این قلعه تاریخی، هر ساله از تعداد 
زیادی گردشگر میزبانی می کند. از ویژگی این محله ها، 

کوچه های تنگ با شیب تند و پرپیچ است.
منبع: خبرگزاری صدا و سیما- احمد بلباسی

راه اندازی نخستین آزمایشگاه 
تخصصی قارچ شناسی در اردبیل

نخستین آزمايشگاه تخصصی قارچ شناسی در استان به 
همت کارشناسان دانشگاه علوم پزشکی و متخصصان 
علوم آزمايشگاهی افتتاح شد. به گزارش مهر، معاون 
درمان دانشــگاه علوم پزشکی اســتان اردبیل گفت: 
ارائه خدمات آزمايشگاهی شــامل آزمايش مستقیم، 
کشت و تشــخیص مولکولی برای تعیین دقیق گونه 
قارچی در اين آزمايشــگاه انجام خواهد شــد. رامین 
نســیمی خاطرنشــان کرد: پیش از افتتاح اين واحد 
نمونه های قارچــی به مراکز درمانی خارج از اســتان 
و بخش خصوصی ارسال می شــد که از اين پس همه 
نمونه های آزمايشی در همین مرکز و با تعرفه دولتی 
بررسی و با ســرعت، دقت و کیفیت مناسب در اختیار 
بیماران قرار می گیــرد.  وی، به ارتقاء شــاخص های 
بهداشــتی و پزشــکی در اردبیل به همت مسئولان 

دانشگاه علوم پزشکی نیز اشاره کرد.

اردبیل خبر

البرز، همســايه ديوار بــه ديوار 
پايتخــت کــه بــار بــزرگ گزارش

مهاجرپذيری را به دوش می کشد، 
در حوزه سرانه خدماتی هم حال و روز خوشی ندارد. 
پیــش از اين در همیــن صفحه، به کمبود ســرانه 
تخت های بیمارستانی در اين استان پرداختیم و از 
مسئولان استان شــنیديم که قرار است با تکمیل 

4بیمارستان اين کمبود را جبران کنند.
وضعیت سرانه ورزشــی هم اما مانند سرانه درمان 
در البرز تعريفی ندارد و اين اســتان رتبه آخر سرانه 
ورزشــی در بین اســتان های کشــور را از آن خود 
کرده اســت. سرپرســت اداره کل ورزش و جوانان 
استان در گفت وگو با همشهری، راه چاره را تکمیل 
پروژه های نیمه تمام ورزشی می داند و از راه اندازی 
نهضت ساخت ســالن های ورزشی چندمنظوره در 
اســتان خبر می دهد. به گفته بهزاد فروغی، سرانه 
ورزشی در اســتان البرز 0.۵۳مترمربع است و برای 
سريع تر رسیدن به میانگین کشوری که يك مترمربع 
تعريف شده، همکاری بخش خصوصی و خیران حوزه 

ورزش را می طلبد.

حضور سرمایه گذاران 
در ســفر رئیس جمهوری به اســتان البرز بیش از 
100میلیــارد تومان به حــوزه ورزش برای جبران 
کمبود سرانه ورزشی استان اختصاص يافت؛ اعتباری 
که برای تکمیل پروژه های ورزشی نیمه تمام و راکد 

ازجمله ساخت ورزشگاه ها صرف می شود.
7میلیارد تومان از محل اعتبار سفر فروردين امسال 
رئیس جمهوری به استان البرز برای تکمیل 4پروژه 
ورزشی در شهرســتان فرديس برای زمین چمن، 
استخر شــنا و خانه جوان ابلاغ شده است. نگاهی به 
فهرست پروژه های نیمه تمام استان نشان می دهد 
بیش از ۶0پروژه نیمه تمام ورزشــی در البرز وجود 
دارد. سرپرســت اداره کل ورزش و جوانان استان، 
اما سرعت بخشی به جبران کمبود سرانه ورزشی را 
در همکاری بخش خصوصی می داند و به همشهری 
می گويد: پیشــرفت و تکمیل پروژه های نیمه تمام 
با ســرعت اختصاص اعتبار دولتی تناسب دارد و از 
اين رو برای ايجاد تحول در حوزه ورزش بايد بخش 
خصوصی و خیران ورزش به میدان بیايند.

بهــزاد فروغــی توضیــح 
بیشتری درباره 

تامین زمین و مشــارکت بخش خصوصی و حضور 
ســرمايه گذاران در ساخت ورزشــگاه ها می دهد و 
می افزايد: نکته مهم در اين باره تامین زمین اســت 
و زمین هايی که در اختیار داريم را برای ســاخت به 

بخش خصوصی پیشنهاد می کنیم.
نهضت ساخت سالن های ورزشــی چند منظوره با 
مشارکت بخش خصوصی در البرز آغاز شده است و از 
آنجا که استان البرز 1۳شهرک صنعتی و کارخانه های 
مختلفی دارد، می توان امیدوار بود کمبود ســرانه 
ورزشــی در البرز، با همکاری صنايع تکانی بخورد 
 و کاهــش ۵0درصدی تا اســتاندارد کشــوری را 

کمابیش جبران کند.

دسترسی به امکانات ورزشی 
پراکندگی سالن های ورزشــی نکته ديگری است 
که فروغی دربــاره آن می گويد: میزان دسترســی 
شهروندان به اماکن ورزشی هم ملاک عمل ماست 
به طوری که تمرکز ورزشگاه ها در يك منطقه نباشد.

پوپــك خواجه امیری يکی از شــهروندان ســاکن 
مهرشهر کرج درباره سالن های ورزشی مهرشهر به 
همشــهری می گويد: اينجا سالن ورزش های رزمی 
نداريم درحالی که چند باشــگاه بدنسازی و استخر 
وجود دارد. او از خصوصی بودن باشــگاه ها و قیمت 
گزاف نیز گلايه دارد و می گويد: باشگاه های اطراف ما 
نه متعلق به شهرداری است و نه هیچ نهاد خدماتی 
ديگر. برای همین هزينه بالايی دارد و همه شهروندان 

نمی توانند از خدمات آن استفاده کنند.
معصومه سرداری از شهروندان ساکن فرديس نیز به 
همشهری می گويد: فقط افرادی که بتوانند هزينه 
سالن های ورزشی خصوصی را بپردازند، می توانند 
ورزش کنند زيرا تعداد ســالن های ورزشــی با نرخ 
دولتی بسیار کم و دور از دســترس ماست. رئیس 
هیأت کاراته اســتان البرز نیز از پیگیری برای خانه 
اختصاصی کاراتــه در البرز می گويد کــه هنوز به 
جايی نرسیده و ورزشکاران در باشگاه های خصوصی 
تمرين می کنند. برای مسابقات آسیايی ازبکستان، 
۳کاراته کار به همراه 2مربی و يك داور از استان البرز 

اعزام خواهند شد.
سید مهدی جعفری می گويد: با نگاه ويژه ای که اداره 
کل ورزش و جوانان اســتان به اين رشته دارد، قول 
مســاعدت تحويل خانه کاراته تا پايان سال جاری 

داده شده است.
در بحــث ورزش همگانی، خدمت رســانی به همه 
شهروندان و امکان استفاده همه اقشار از خدمات 
مطرح می شــود که زنگ هشدار آن 
در اســتان البرز به صدا 

درآمده است. در بحث قهرمانی هم ورزشکاران راهی 
پايتخت می شوند.

فروغی می گويد: ورزشکاران حرفه ای به دلیل حضور 
مربیان شاخص و وجود فدراسیون به تهران می روند 
وگرنه امکان گذراندن دوره های مقدماتی رشته های 
ورزشی در البرز فراهم است. البته ارتباط هیأت های 
ورزشی استان با فدراسیون ها و تیم های ملی پايه بايد 
تقويت شود. از ديگر سو، ورزش البرز مملو از ظرفیت 
و استعدادهايی است که هر يك درصورت پرورش و 
حمايت می توانند برای آينده ورزش کشــور افتخار 

آفرين باشند.

همکاری شهرداری و مدارس
مديرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری البرز 
رفع کمبود ســرانه های خدماتی در استان البرز را 
در گروی اجرای قــرارگاه اجتماعــی می داند و به 
همشهری می گويد: از ابتدای سال قرارگاه اجتماعی 
البرز با بررسی ۶۶محله کم برخوردار استان آغاز به کار 
کرده است و ســاماندهی 10محور از جمله مسکن، 
اشتغال، آسیب های اجتماعی، ورزش و ديگر خدمات 
ضروری را مدنظر دارد. به گفته محمدجواد کاظمینی، 
يکی از عمده مشکلات احصا شده اين محله ها، نبود 
فضای ورزشی کافی است. وی يکی از خروجی های 
قرارگاه اجتماعی را نهضت ساخت فضاهای ورزشی 
با کمك خیران اين حوزه و مشارکت بخش خصوصی 
معرفی می کند که در هفته گذشته آغاز به کار کرد. 
کاظمینی ارائه تسهیلات و مشوق ها به سرمايه گذار 
برای ساخت ســالن های ورزشــی چند منظوره را 
در تامین زمین، صدور رايگان پروانه ســاخت و هر 
مجوزی که از نهادها و سازمان مهندسی نیاز باشد، 

خلاصه می کند.
ساخت سالن اســتخر سرپوشــیده و زمین چمن 
مصنوعی نیز به گفته وی، در نهضت ساخت فضاهای 
ورزشــی لحاظ و برای زودتر به نتیجه رسیدن اين 
اهداف و جبران کمبودهای سرانه ورزشی، از ظرفیت 

مدارس استان البرز نیز کمك گرفته شده است.
مديرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری البرز 
می گويد: 1۵مدرســه در 1۵محلــه کم برخوردار 
مشخص شده اند تا فضای حیاط مدرسه برای ورزش 

بانوان احیا شود و روزهای پنجشنبه و جمعه در اختیار 
بانوان باشد. از سوی ديگر با همکاری شهرداری، کم 
و کسری تجهیزات ورزشــی مدارس تهیه می شود. 
کاظمینــی راه اندازی برخی از اماکن ورزشــی را از 

طريق ستاد اجرايی فرمان امام )ره( عنوان می کند.
در همکاری آموزش و پرورش برای بهبود وضعیت 
ورزش در مدارس می توان به طرح شهید سلیمانی 
)نهضت ايجاد فضاهای ورزشی درون مدرسه ای( در 
مدارس استان البرز اشاره کرد که درحال اجرا است 
تا زيرساخت های ورزشــی در مناطق کم برخوردار 
برای دانش آموزان فراهم شود. بهینه سازی فضاهای 
ورزشــی درون مدرســه ای با هدف افزايش میزان 
تحرک بدنی دانش آموزان، اصلاح ســاختار قامتی، 
افزايش شادی و نشاط و تربیت و تحويل نسلی سالم 
و با نشــاط به جامعه از مهم ترين اهداف اجرای اين 

طرح است.

خانه ورزش روستایی
10خانــه ورزش روســتايی مــاه گذشــته در 
شهرســتان های ســاوجبلاغ، نظرآباد، چهارباغ و 
طالقان استان البرز افتتاح شــد. اينطور که رئیس 
هیأت ورزش های روستايی و بازی های بومی و محلی 
البرز می گويد، تا پايان سال جاری درصورت تامین 
اعتبارات 10 خانه ورزش روســتايی ديگر تجهیز و 
تکمیل خواهند شد. خانه ورزش روستايی امکانات 
ورزشی ازجمله تنیس روی میز، فوتبال دستی، میز 

شطرنج، دارت و پايه دارت دارد.
مجید رضاخانی با اشــاره بــه اينکه اســتان البرز 
2۵0روســتا دارد، ادامه می دهد: تاکنون 1۶۶ خانه 
ورزش روستايی در استان تجهیز و تکمیل شده است.

   
البرز با جمعیتی حدود ۳میلیــون و 200 هزار نفر 
1۵0 هزار ورزشکار صاحب نام در رشته های مختلف 
ورزشی دارد. شهرستان های کرج و فرديس در استان 
البرز، کمترين امکانات و سرانه ورزشی در استان را 
دارند. تکمیل پروژه های ورزشــی نیمه تمام به ويژه 
ورزشگاه ۶هزار نفری انقلاب در کرج می تواند کمبود 

سرانه ورزشی استان را جبران کند.

افزایش سرانه ورزشی برای البرز شاد
سرانه ورزشی در البرز نصف میانگین کشوری است و برای جبران اين فاصله نهضت ساخت سالن های ورزشی آغاز شده است

افزایش نشاط اجتماعی
استان البرز سالانه 120هزار نفر مهاجر می پذیرد. مهاجر پذیر بودن استان، حاشیه نشینی و بروز دیگر 
آسیب های اجتماعی نیز به دنبال دارد. بی شک دسترسی به فضاهای ورزشی هم به کاهش آسیب ها 
و هم به بالابردن نشاط اجتماعی شهروندان کمک می کند. موضوعی که با راه اندازی نهضت ساخت 
اماکن ورزشی، ارائه تسهیلات به سرمایه گذاران، دعوت از خیران حوزه ورزش و تکمیل پروژه های 

نیمه تمام ورزشی با اعتبارات دولتی از سوی مسئولان استان در حال پیگیری است.

مکث

احداث بیش از 2هزارگلخانه در فارس
رئیس جهادکشاورزی فارس از هدف گذاری برای احداث بیش از 2هزار هکتار گلخانه در اين استان 

خبر داد. به گزارش مهر، مجتبی دهقان پور گفت: امســال تاکنون متقاضیان احداث 2هزار و کشاورزی
214هکتار گلخانه در فارس شناسايی شده اند. وی با بیان اينکه اين سطح از توسعه گلخانه ها و 
محیط های کنترل شده با وجود ابلاغ سهمیه تنها 200هکتاری برای توسعه گلخانه ها در سال جاری از سوی وزارت 
جهادکشاورزی به اين استان است، عنوان کرد: نزديك به هزار هکتار از طرح های مذکور از 1۵ تا 100درصد پیشرفت 
فیزيکی دارند. رئیس جهادکشاورزی فارس يادآور شد: ستاد ويژه گلخانه ها در استان به رياست استاندار و با مشارکت 
جدی و تعامل سازنده تمام دستگاه های مرتبط و با محوريت سازمان جهادکشاورزی اين استان تشکیل شده و با 
برگزاری منظم و مستمر جلسات، ستاد روند پیشرفت پروژه ها را رصد و پايش می کند. وی با بیان اينکه از ابتدای 
سال جاری تا کنون طرح 4۳هکتار گلخانه سبزی و صیفی و 22هکتار سايبان کشاورزی باغ ها در فارس به بهره برداری 
رسیده است، اظهار کرد: امسال تا کنون ۳22طرح، به مساحت ۳07هکتار، برای اخذ تسهیلات به میزان 22هزار و 
2۳1میلیارد ريال عمدتاً به بانك کشاورزی معرفی شده اند. او با اشاره به اينکه تا پايان سال گذشته ۶07هکتار گلخانه 
و 220هکتار سايبان باغ در فارس احداث شده است، خاطرنشان کرد: در گلخانه های اين استان عمدتا محصولات 
سبزی و صیفی مانند خیار، فلفل دلمه رنگی، گوجه فرنگی و ساير سبزيجات برگی همچون فلفل تند تولید می شود. 

فارس

ســرانه ورزشــی در اســتان البــرز 
0.53مترمربــع اســت و بــرای 
ســریع تر رســیدن بــه میانگیــن 
کشــوری که یک مترمربع تعریف 
شده، همکاری بخش خصوصی 

و خیران حوزه ورزش را می طلبد

می
ست

ر ر
 امی

ی/
هر

مش
س: ه

عک


